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АННОТАЦИЯ: 
Представлен подход модельно-ориентированного проектирования (МОП) систем радиосвязи (СР) на основе 

программно-конфигурируемого радио (ПКР) на примере реализации приемопередатчика ОФМ-2 на SDR (Software Defined 
Radio) платформе Ettus B210 в среде GNU Radio. Предложена методика испытаний реализованного приемопередатчика 
аппаратными (эмулятором PXB N5106A) и программными (SystemVue, VSA89600) средствами Agilent. Представленный 
подход и предложенная методика позволяют говорить о научно-образовательном возможностях СПбГУТ им. проф. М.А. 
Бонч-Бруевича по направлению МОП СР ПКР. 

In this paper we present model-based design of radio communication systems with software defined radio approach by 
means of special case study DBPSK transceiver realization with  Ettus B210 and GNU Radio. We propose technique for laboratory 
performance evaluation by means of Agilent hardware (channel emulator PXB N5106A) and software (SystemVue, VSA89600) tools. 
Presented approach and proposed methodology reveals The Bonch-Bruevich St. Petersburg State University of Telecommunications 
scientific and educational abilities. 
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